
Reading the Psalter at Home

When reading the Psalter at home or at church (without a priest present), one begins:

Through the prayers of our holy fathers, O Lord Jesus Christ, our God, have mercy on us. Amen.

Glory to Thee, our God, glory to Thee.

O Heavenly King, Comforter, Spirit of Truth, Who art everywhere present and fillest all things, Treasury of 
good things and Giver of Life, come and dwell in us, and cleanse us of all impurity, and save our souls, O 
Good One.

Holy God, Holy Mighty, Holy Immortal, have mercy on us. 3x

Glory to the Father, and to the Son, and to the Holy Spirit, now and ever, and to the ages of ages. Amen.

O Most Holy Trinity, have mercy on us. O Lord, wash away our sins; O Master, pardon our iniquities; O 
Holy One, visit and heal our infirmities, for Thy name’s sake.

Lord have mercy. 3x

Glory to the Father, and to the Son, and to the Holy Spirit, now and ever, and to the ages of ages. Amen.

Our Father, Who art in the Heavens, hallowed be Thy Name. Thy Kingdom come. Thy will be done, on 
earth as it is in Heaven. Give us this day our daily bread. And forgive us our debts as we forgive our 
debtors. And lead us not into temptation, but deliver us from the evil one.

Lord have mercy. 12x

Glory to the Father, and to the Son, and to the Holy Spirit, now and ever, and to the ages of ages. Amen.

O come let us worship God our King.
O come let us worship and fall down before Christ our King and our God.
O come let us worship and fall down before Christ Himself our King and our God.

Have  mercy  on  me,  O  God,  according  to  Thy  great  mercy;  and  according  to  the  multitude  of  Thy
compassions blot out my transgression. Wash me thoroughly from mine iniquity, and cleanse me from my
sin. For I know mine iniquity, and my sin is ever before me. Against Thee only have I sinned and done this
evil before Thee, that Thou mightest be justified in Thy words, and prevail when Thou art judged. For
behold, I was conceived in iniquities, and in sins did my mother bear me. For behold, Thou hast loved
truth; the hidden and secret things of Thy wisdom hast Thou made manifest unto me. Thou shalt sprinkle
me with hyssop, and I shall be made clean; Thou shalt wash me, and I shall be made whiter than snow.
Thou shalt make me to hear joy and gladness; the bones that be humbled, they shall rejoice. Turn Thy face
away from my sins, and blot out all mine iniquities. Create in me a clean heart, O God, and renew a right
spirit within me. Cast me not away from Thy presence, and take not Thy Holy Spirit from me. Restore unto
me the joy of Thy salvation, and with Thy governing Spirit establish me. I shall teach transgressors Thy
ways, and the ungodly shall turn back unto Thee. Deliver me from blood-guiltiness, O God, Thou God of
my salvation; my tongue shall rejoice in Thy righteousness. O Lord, Thou shalt open my lips, and my
mouth  shall  declare  Thy praise.  For  if  Thou hadst  desired  sacrifice,  I  had  given it;  with  whole-burnt
offerings Thou shalt not be pleased. A sacrifice unto God is a broken spirit; a heart that is broken and



humbled God will not despise. Do good, O Lord, in Thy good pleasure unto Sion, and let the walls of
Jerusalem be builded.  Then shalt  Thou be pleased with a sacrifice of righteousness,  with oblation and
whole-burnt offerings. Then shall they offer bullocks upon Thine altar.

I  believe in  one God,  the Father  Almighty,  Maker of  Heaven and earth,  and of all  things visible and
invisible. And in one Lord Jesus Christ, the Son of God, the Only-begotten, begotten of the Father before
all ages; Light of Light: true God of true God; begotten, not made; of one essence with the Father, by
Whom all things were made; Who for us men, and for our salvation, came down from the heavens, and was
incarnate of the Holy Spirit and the Virgin Mary, and became man; And was crucified for us under Pontius
Pilate, and suffered, and was buried; And arose again on the third day according to the Scriptures; And
ascended into the heavens, and sitteth at the right hand of the Father; And shall come again, with glory, to
judge both the living and the dead; Whose kingdom shall have no end. And in the Holy Spirit, the Lord, the
Giver of Life; Who proceedeth from the Father; Who with the Father and the Son together is worshipped
and glorified; Who spake by the prophets. In One, Holy, Catholic, and Apostolic Church. I confess one
baptism for the remission of sins. I look for the resurrection of the dead, And the life of the age to come.
Amen.

Read the first stasis of the kathisma from the Psalter.

Glory… Both now…
Alleluia, Alleluia, Alleluia, Glory to Thee, O God.  Thrice.
Lord, have mercy.  Thrice.

FOR THE LIVING: Save, O Lord, and have mercy on all Orthodox Christians and them that lead an
Orthodox life in every place of Thy dominion, Thy servant(s), NAME(S). Grant unto them, O Lord, peace
of soul and bodily health, and pardon them every sin, voluntary and involuntary, through the intercessions
of all Thy saints, and have mercy on me the wretched one.

FOR THE REPOSED: Remember, O Lord our God, Thy servant(s), NAME(S), who has/have reposed in
the faith and hope of life eternal, and, in that Thou art Good and the Lover of mankind, Who remittest sins
and blottest out iniquities, do Thou loose, remit, and pardon all his/her/their sins, voluntary and involuntary.
Deliver  him/her/them from eternal  torment  and the fire  of  Gehenna,  and grant  until  him/her/them the
communion  and  delight  of  Thine  eternal  good  things  prepared  for  them  that  love  Thee.  For  thou
she/she/they  has/have  sinned,  yet  he/she  they  has/have  not  forsaken  Thee,  and  he/she/they  believed
undoubtingly in the Father, and the Son, and the Holy Spirit; and even until his/her/their last breath did
he/she/they confess Thee in Orthodox fashion: God glorified in Trinity, Unity in Trinity, and Trinity in
Unity. Wherefore, be Thou merciful unto him/her/them and impute until him/her/them faith in Thee, rather
than works; and, in that Thou art compassionate, grant him/her/them rest with Thy saints: for there is no
man that liveth and sinneth not. But Thou alone art without any sin, and Thy righteousness is an everlasting
righteousness; and Thou alone art the God of mercies and compass ions, and love for mankind, and unto
Thee do we send up glory: to the Father, and to the Son, and to the Holy Spirit, now and ever, and unto the
ages of ages. Amen.

Lord, have mercy.  Thrice.
Glory… Both now…

Repeat above after each of the three stases of the kathisma.

THEN FINALLY: Through the prayers of our holy fathers, O Lord Jesus Christ, our God, have mercy on 
us. Amen.



Чтение Псалтири дома 

При чтении Псалтири дома или в церкви (без священника) начинаем: 

Моли́твами святых́ оте́ц на́ших, Го́споди Иису́се Христе́, Бо́же наш, поми́луй нас. Ами́нь.  

Сла́ва Тебе́, Бо́же наш, сла́ва Тебе́.

Царю́ Неби́сный, Уте́шителю, Ду́ше и́стины, И́же везде́ сый и вся исполня́яй, Сокро́вище благи́х и
жи́зни Пода́телю, прииди́  и всели́ся в ны, и очи́сти ны от вся́кия скве́рны, и спаси́,  Бла́же, ду́ши
на́ша.

Святы́й Бо́же, Святы́й Кре́пкий, Святы́й Безсме́ртный, поми́луй нас. (Трижды).

Сла́ва Отцу́ и Сы́ну и Свято́му Ду́ху, и ны́не и при́сно и во ве́ки веко́в. Ами́нь.

Пресвята́я Тро́ице, поми́луй нас; Го́споди, очи́сти грехи́ на́ша; Влады́ко, прости́  беззако́ния на́ша;
Святы́й, посети́ и исцели́ не́мощи на́ша, и́мене Твоего́ ра́ди.

Го́споди, поми́луй. (Трижды).

Сла́ва Отцу́ и Сы́ну и Свято́му Ду́ху, и ны́не и при́сно и во ве́ки веко́в. Ами́нь.

О́тче наш, И́же еси́ на небесе́х! Да святи́тся и́мя Твое́, да прии́дет Ца́рствие Твое́, да буд́ет во́ля Твоя́,
я́ко на небеси́ и на земли́. Хлеб наш насу́щный да́ждь нам днесь; и оста́ви нам до́лги на́ша, я́коже и
мы оставля́ем должнико́м на́шим; и не введи́ нас во искуше́ние, но изба́ви нас от лука́ваго.

Моли́твами святых́ оте́ц на́ших, Го́споди Иису́се Христе́, Бо́же наш, поми́луй нас. Ами́нь.    

Го́споди, поми́луй. (12 раз)

Сла́ва Отцу́ и Сы́ну и Свято́му Ду́ху, и ны́не и при́сно и во ве́ки веко́в. Ами́нь.

Прииди́те, поклони́мся Царе́ви на́шему Бо́гу.

Прииди́те, поклони́мся и припаде́м Христу́, Царе́ви на́шему Бо́гу.

Прииди́те, поклони́мся и припаде́м Самому́ Христу́, Царе́ви и Бо́гу на́шему.

Поми́луй мя, Бож́е, по вели́цей ми́лости Твое́й, и по множ́еству щедро́т Твоих́ очи́сти беззако́ние
мое́. Наипа́че омы́й мя от беззако́ния моего́, и от греха́ моего́ очи́сти мя; яко беззако́ние мое́ аз зна́ю,
и грех мой пре́до мно́ю есть вы́ну. Тебе́ Еди́ному согреши́х и лука́вое пред Тобо́ю сотвори́х, я́ко да
оправди́шися во словесе́х Твоих́, и победи́ши внегда́ судит́и Ти. Се бо, в беззако́ниих зача́т есмь, и во
гресе́х роди́ мя ма́ти моя́. Се бо, и́стину возлюби́л еси́; безве́стная и та́йная прему́дрости Твоея́ яви́л
ми еси́. Окропи́ши мя иссо́пом, и очи́щуся; омы́еши мя, и па́че сне́га убелю́ся. Слу́ху моему́ да́си
ра́дость и весе́лие; возра́дуются ко́сти смире́нныя. Отврати́ лице́ Твое́ от грех моих́ и вся беззако́ния
моя́ очи́сти. Се́рдце чи́сто сози́жди во мне, Бо́же, и дух прав обнови́ во утроб́е мое́й. Не отве́ржи
мене́ от лица́ Твоего́ и Ду́ха Твоего́ Свята́го не отыми́ от мене́. Возда́ждь ми ра́дость спасе́ния Твоего́
и Ду́хом Влады́чним утверди́ мя. Научу́ беззако́нныя путе́м Твои́м, и нечести́вии к Тебе́ обратя́тся.
Изба́ви мя от крове́й, Бо́же, Бо́же спасе́ния моего;́  возра́дуется язы́к мой пра́вде Твое́й. Го́споди,



устне́ мои отве́рзеши, и уста́ моя́ возвестя́т хвалу́ Твою́. Я́ко а́ще бы восхоте́л еси́ же́ртвы, дал бых
у́бо: всесожже́ния не благоволи́ши. Же́ртва Бо́гу дух сокруше́н; се́рдце сокруше́нно и смире́нно Бог
не  уничижи́т.  Ублажи́,  Го́споди,  благоволе́нием  Твои́м  Сио́на,  и  да  сози́ждутся  сте́ны
Иерусали́мския. Тогда́ благоволи́ши же́ртву пра́вды, возноше́ние и всесожега́емая; тогда́ возложа́т на
oлта́рь Твой тельцы́.

Ве́рую во еди́наго Бо́га Отца́, Вседержи́теля, Творца́ не́бу и земли́, вид́имым же всем и неви́димым.
И во един́аго Го́спода Иису́са Христа́, Сы́на Бо́жия, Единород́наго, И́же от Отца́ рожде́ннаго пре́жде
всех век; Све́та от Све́та, Бо́га и́стинна от Бо́га и́стинна, рожде́нна, несотворе́нна, единосу́щна Отцу́,
И́мже вся бы́ша. Нас ра́ди челове́к и на́шего ра́ди спасе́ния сше́дшаго с небе́с и воплоти́вшагося от
Дух́а  Свя́та  и  Мари́и  Де́вы  и  вочелове́чшася.  Распя́таго  же  за  ны  при  Понти́йстем  Пила́те,  и
страда́вша, и погребе́нна. И воскре́сшаго в тре́тий день по Писа́нием. И возше́дшаго на небеса́, и
седя́ща одесну́ю Отца́. И па́ки гряду́щаго со сла́вою суди́ти живы́м и ме́ртвым, Его́же Ца́рствию не
бу́дет конца́. И в Ду́ха Свята́го, Го́спода, Животворя́щаго, И́же от Отца́ исходя́щаго, И́же со Отце́м и
Сы́ном  спокланя́ема  и  ссла́вима,  глаго́лавшаго  проро́ки.  Во  еди́ну  Святу́ю,  Собор́ную  и
Апо́стольскую  Це́рковь.  Испове́дую  един́о  креще́ние  во  оставле́ние  грехо́в.  Ча́ю  воскресе́ния
ме́ртвых, и жи́зни бу́дущаго ве́ка. Ами́нь.

Прочитайте первую «Слава» кафизмы из Псалтири. 

Сла́ва Отцу́ и Сы́ну и Свято́му Ду́ху, и ны́не и при́сно и во ве́ки веко́в. Ами́нь.
Аллилу́ия, Аллилуи́я, Аллилу́ия, Сла́ва Те́бе Боже. (Трижды).
Го́споди, поми́луй. (Трижды).

За живых́: Спаси́, Го́споди, и поми́луй все́х правосла́вных христиа́н, нa вся́ком ме́сте влады́чества
Твоего́  правосла́вно  живу́щия:  ИМЯ(-РЕК). Пода́ждь  им,  Го́споди,  душе́вный  мир  и  теле́сное
здра́вие и прости́ им вся́кое согреше́ние во́льное же и нево́льное, и моли́твами все́х святы́х твои́х и
меня́, окая́нного, поми́луй.

За усо́пших: Помяни́, Го́споди Бож́е наш, в ве́ре и наде́жди живота́ ве́чнаго преста́вльшагося раба́ 
Твоего́ (ра́б Твоих́), ИМЯ(-РЕК), я́ко Благ и Человеколю́бец, отпуща́яй грехи́ и потребля́яй 
непра́вды, осла́би, оста́ви и простии́ вся во́льная его́ согреше́ния и нево́льная, изба́ви его́ ве́чныя 
му́ки и огня́ гее́нскаго, и да́руй ему́ прича́стие и наслажде́ние ве́чных Твоих́ благи́х, угото́ванных 
лю́бящым Тя: а́ще бо и согреши́, но не отступи́ от Тебе́, и несумне́нно во Отца́ и Сы́на и Свята́го 
Дух́а, Бо́га Тя в Тро́ице сла́вимаго, ве́рова, и Еди́ницу в Тро́ице и Тро́ицу в Еди́нстве правосла́вно 
да́же до после́дняго своего́ издыха́ния испове́да. Те́мже милости́в тому́ буд́и, и ве́ру я́же в Тя вме́сто 
дел вмени́, и со святы́ми Твои́ми я́ко Ще́др упоко́й: несть бо челове́ка, и́же поживе́т и не согреши́т. 
Но Ты Еди́н еси́ кроме́ вся́каго греха́, и пра́вда Твоя́ пра́вда во ве́ки, и Ты еси́ Еди́н Бог ми́лостей и 
щедро́т, и человеколю́бия, и Тебе́ сла́ву возсыла́ем, Сла́ва Отцу́ и Сы́ну и Свято́му Ду́ху, и ны́не и 
при́сно и во ве́ки веко́в. Ами́нь.

Го́споди, поми́луй. (Трижды).
Сла́ва Отцу́ и Сы́ну и Свято́му Ду́ху, и ны́не и при́сно и во ве́ки веко́в. Ами́нь.

Повторяйте вышеуказанное после каждой из трех «Слава» кафизмы. 

Наконец: Моли́твами святых́ оте́ц на́ших, Го́споди Иису́се Христе́, Бож́е наш, поми́луй нас. Ами́нь.
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